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5- The researcher (author) is committed to provide the 

following information about the research: 

 •The research submitted for evaluation to the journal must not 

include the name of the researcher, i.e. sent without a name.  

 •A clear and complete title for the research in Arabic and 

English should be installed on the body of the research, with a 

brief title for the research in both languages: Arabic and 

English. 

 •The full address of the researcher must be confirmed in two 

languages: Arabic and English, indicating: (the scientific 

department / college or institute / university / country) with the 

inclusion of an effective email of  the researcher. 

• The researcher must formulate two scientific abstracts for the 

research in two languages: Arabic and English, not less than 

(150) and not more than (250) words. 

 •presenting  at least three key words that are more likely to be 

repeated and differentiated in the research. 

6-The researcher must observe the following scientific 

conditions in writing his research, as it is the basis for 

evaluation, otherwise the referees will hold him responsible. 

The scientific conditions are shown in the following: 

 •There should be a clear definition of the research problem in a 

special paragraph entitled: (research problem) or (problem of 

research). 

 •The researcher must take into account the formulation of 

research questions or hypotheses that express the problem of 

research and work to achieve and solve or scientifically refute it 

in the body of the research. 

• The researcher works to determine the importance of his 

research and the goals that he seeks to achieve, and to 

determine the purpose of its application. 

 •There must be a clear definition of the limits of the research 

and its population that the researcher is working on in his 

research. 

 •The researcher must consider choosing the correct 

methodology that is appropriate to the subject of his research, 

and must also consider the data collection tools that are 

appropriate for his research and the approach followed in it. 
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 Consideration should be given to the design of the research, its 

final output, and the logical sequence of its ideas and 

paragraphs. 

 •The researcher should take into consideration the choice of 

references or sources of information on which the research 

depends, and choose what is appropriate for his research taking 

into account the modernity in it, and the accuracy in 

documenting , quoting form these sources. 

 •The researcher should consider taking note of the results that 

the researcher reached, and make sure of their topics and their 

rate of correlation with research questions or hypotheses that 

the researcher has put in his research. 

7- The researcher should be aware that the judgment on the 

research will be according to a  peer review form that includes 

the above details, then it will be sent to the referee and on the 

basis of which the research will be judged and weights will be 

given to its paragraphs and according to what is decided by 

those weights the research will be accepted or rejected. 

Therefore; the researcher must take that into account in 

preparing his research. 
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Role of the teacher in developing some social 

values for the fifth primary pupils in Nineveh 

Governorate from their point of view 
 

Rana Akram Mohammed

 

Rana Mahfouz Younes


 

Abstract 

      This study aimed to identify the extent to which teachers 

develop some social values among fifth primary pupils, and to 

identify the differences in that according to the variable of gender 

and place of residence in Nineveh governorate (right side, left 

side), its number reached (200) male and female pupils, and to 

achieve the goal of the research, the two researchers adopted a 

scale (Al-Hindi, 2001), on the most important social values, 

which consisted of (70) items, where its validity was calculated 

using ( The validity of the arbitrators, the validity of the internal 

consistency), and the reliability coefficient was extracted by 

using (K-Cronbach's alpha coefficient), which amounted to 

(0.84), and the (T-test) was used to determine the significance of 

the differences for one sample. 

After interpreting and analyzing the data, the study reached a set 

of results, including: 

6- There is an effect of building social values on the study 

sample members. 

2- There are no statistically significant differences at the 

significance level (0.05) between males and females in the 

development of some social values, that is, there are no 

differences due to the gender factor. 

                                                 


  Lect. Asst / Nineveh Education Directorate 


 Lect. Asst / Nineveh Education Directorate     
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3- There are no statistically significant differences at the level of 

significance (0.05) between the mean scores of the fifth primary 

pupils towards the role of the teacher in developing some social 

values due to the housing factor. 

In light of the results, the researchers recommended several 

recommendations, including: 

A- Reconstructing a curriculum in terms of educational content 

and activities that include commitment to social values. 

B - The necessity of urging schools to encourage pupils to 

participate in daily activities and events that instill in them social 

values such as participation in school hygiene, organizing a fund 

for donations and receiving delegations and visitors . 

The researchers also suggested a number of suggestions, 

including: 

A - Carrying out a similar study to identify the extent to which 

teachers contribute to the consolidation of social values. 

B- Conducting an integrated study that determines the teacher’s 

position among other external influences in the consolidation of 

social values 

   Keywords: Role of the teacher , pupil , social values , the fifth 

primary class.  

 الصف الخامس  تلاموذ ىالاجتماعوة لددور المعلم في تنموة بعض القوم  
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Person

Spearmanα

 α

 لٍّح خ الأذشاف اٌّؼٍاسي اٌٛعظ اٌذغاتً اٌفمشج خ

 5.732 1.44333 3.5850 ٌذثًٕ ػٍى ِغاػذج صِلائً. 6
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 7.428 1.32315 3.6950 ٌذثًٕ ػٍى ِشاسوح اٌٛاٌذٌٓ ٚالاخٛج فً أػّاي اٌثٍد. 2

 6.504 1.41332 3.6500 ذ اٌؼْٛ ٌٍجاس اٌّذراج.ٌشغثًٕ فً ذمذٌُ ٌ 3

 12.031 1.20484 4.0250 ًٌّٕ ٌذي دة اٌؼًّ اٌجّاػً. 4

 0.085 1.11630 2.5100 ٌؼضص ٌذيَّ ِثذأ اٌؼفٛ ػٕذ اٌّمذسج. 5

 5.275 1.04564 3.3900 ٌشجؼًٕ ػٍى اْصلاح تٍٓ اٌّرخاصٍّٓ. 6

 3.316 0.98077 3.2300 ذس.ًٌّٕ ٌذيَّ اٌشؼٛس تأٍّ٘ح اٌصثش ٚعؼح اٌص 7

 0.830 1.10766 3.0650 خشٌٓ.ٌذثة ٌذيَّ اٌّشٚٔح ػٕذ اٌرؼاًِ ِغ اَ 8

 0.085 1.08322 2.8500 ٌذثًٕ ػٍى إظٙاس اٌذمٍمح ِٓ غٍش ذشدد. 9

 3.446 1.21050 3.2950 ٌششذًٔ اٌى ضشٚسج ِطاتمح اٌفؼً ٌٍمٛي. 61

 0.266 1.32785 3.0250 ٌٕصذًٕ تضشٚسج ذذشي اٌصذق فً وً ػًّ. 66

 10.809 1.04665 3.8000 اٌصادلٍٓ. ىأحٌشغثًٕ فً تٍٛؽ ِ 62

 7.373 1.20847 3.6300 خشٌٓ.ٌشجؼًٕ ػٍى دة اَ 63

64 
( اٌرً ذرٕاٚي اٌذة ٌششذًٔ ٌمشاءج أدادٌس اٌشعٛي )صلى الله عليه وسلم

 فً الله.
3.8400 1.08178 10.981 

 4.019 1.02035 3.2900 ذلاء ٌضٌادج اٌّذثح.ٌشغثًٕ فً اٌرضاٚس تٍٓ اِص 65

 1.339- 1.10911 2.8950 ٌٛجًٕٙ اٌى دٚس اٌذة تٍٓ إٌاّط فً تٕاء ِجرّغ عٍٍُ. 66

 20.743 0.93743 4.3750 ٍشُ٘.لٌٕصذًٕ تادرشاَ وثاس اٌغٓ ٚذٛ 67

 0.085 1.12128 2.4050 .ئًأصذلا ٚاٌذيٌذثًٕ ػٍى ادرشاَ  68

69 
ء ٌٍّرذذز دٍٓ اٌىلاَ ٚػذَ ٌذثًٕ ػٍى الاصغا

 ِماطؼرٗ.
3.9200 1.21283 10.728 

21 
ٌٛجًٕٙ اٌى ضشٚسج خفض اٌصٛخ ػٕذ ِخاطثح 

 ٚافشاد الاعشج. اٌٛاٌذٌٓ
3.8550 1.09543 11.038 

26 
ٌٕصذًٕ ترفضًٍ اٌّصٍذح اٌؼاِح ػٍى اٌّصٍذح 

 اٌخاصح.
2.7900 1.23837 -2.398 

 7.469 1.11720 3.5900 الاخشج ػٍى اٌذٍٔا.إٌثاس عٍٛن اٌؼًّ ػٍى  ًٌّٕ ٌذيَّ  22

 26.243 0.78138 4.4500 ٌشغثًٕ فً اٌرفأً فً خذِح اٌٛاٌذٌٓ. 23

 17.484 0.94635 4.1700 ٌشجؼًٕ ػٍى اذماْ اٌؼًّ. 24
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 5.779 0.79532 3.3250 ٌذثًٕ ػٍى اٌٛلٛف اٌى جأة اِصذلاء ٚلد اٌشذج. 25

 0.085 1.24242 2.7100 اِصذلاء. ٌشجؼًٕ ػٍى اٌّذافظح ػٍى أعشاس 26

 8.097 1.30999 3.7500 ٌذثًٕ ػٍى سد اٌذمٛق اٌى أصذاتٙا. 27

 19.016 0.95191 4.2800 ٌؼضص ٌذيَّ أٍّ٘ح الاٌرضاَ تٛصاٌا اٌٛاٌذٌٓ 28

 5.552 1.24807 3.4900 ٌشغثًٕ فً ذذًّ اٌّغؤٌٍٚح ٚأدائٙا ػٍى أذُ ٚجٗ. 29

31 
اٌخثشج  ٚيخشٌٓ ِٓ راٌَشغثًٕ فً اٌؼًّ تٕصائخ 

 ٚاٌصلاح.
3.2600 1.30419 2.819 

 3.538 1.39903 3.3500 ٌشجؼًٕ ػٍى ذٛجٍٗ إٌصائخ ٌُخشٌٓ. 36

 2.270 1.27716 3.2050 ٌٛجًٕٙ اٌى ضشٚسج اٌرضاَ آداب إٌصٍذح. 32

 19.931 0.94724 4.3350 ٌذثًٕ ػٍى الاِش تاٌّؼشٚف ٚإًٌٙ ػٓ إٌّىش. 33

 12.622 1.09801 3.9800 شؼاس " اٌمٕاػح وٕض لا ٌفٕى ". ٌؼضص ٌذيَّ  34

 0.085 1.16652 3.1450 ٌشغثًٕ تغٍٛن اٌشضى تمذس الله ٚلضائٗ. 35

36 
ٌٕصذًٕ تاٌشضى ٚاٌمثٛي تّا ٌٛفشٖ اٌٛاٌذٌٓ ِٓ 

 داجٍاخ.
3.6150 0.90046 9.659 

 5.536 1.36679 3.5350 ٌذثًٕ ػٍى ضشٚسج اٌٛفاء تاٌؼٙذ ٌّخشٌٓ. 37

 9.773 0.86820 3.6000 .ٌذيَّ عٍٛن اٌٛفاء  ٌؼضص 38

 10.012- 0.94635 2.3300 ٌشجؼًٕ ػٍى دفع ٚصٍح اٌشٙذاء تاٌغٍش ػٍى دستُٙ. 39

 11.130- 1.02917 2.1900 ٌشغثًٕ فً ذمثً إٌمذ اٌّٛضٛػً. 41

 4.673 1.30137 3.4300 ٌذثًٕ ػٍى ػذَ اٌّثاٌغح فً الا٘رّاَ تاٌّظا٘ش. 46

 22.440 0.78778 4.2500 ًٌّٕ ٌذيَّ عٍٛن اٌرٛاضغ. 42

 8.842- 0.99969 2.3750 ٌؼضص ٌذيَّ اٌّٛضٛػٍح فً إصذاس الادىاَ. 43

 0.085 0.91155 2.8650 ٌذثًٕ ػٍى ِٕاصشج اٌّظٍَٛ. 44

 25.359 0.68316 4.2250 ٌشغثًٕ فً ادرشاَ اٌطاٌة اٌؼادي. 45

 42.033 0.54506 4.6200 دمٗ. ٌٛجًٕٙ اٌى ضشٚسج إػطاء وً ري دك 46

 2.292 0.74050 3.1200 ٌذثًٕ ػٍى اٌرضذٍح ِٓ أجً صِلائً. 47

 13.420 0.99061 3.9400 ًٌّٕ ٌذيَّ اٌشؼٛس ترمذٌش الاتطاي ِٓ أتٕاء اٌٛطٓ. 48

 25.952 0.75473 4.3850 ٌذثًٕ ػٍى اٌصشادح فً لٛي اٌذك. 49
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 1.30079 3.4200 ط.تٍٓ إٌاّ رذٍّحٌشجؼًٕ ػٍى إفشاء اٌ 51
 

4.566 

 5.290- 0.80201 2.7000 ٌذثًٕ ػٍى ِصافذح اٌضِلاء ػٕذ اٌٍماء. 56

 7.019 1.37003 3.6800 ٌذثًٕ ػٍى اػأح اٌّشٌض. 52

 18.090 0.94203 4.2050 خشٌٓ.ًٌَّٕ ٌذيَّ اٌذشص ػٍى ذثادي اَساء ِغ ا 53

 0.085 0.97701 2.5150 ٌشجؼًٕ ػٍى ادرشاَ سأي اِغٍثٍح. 54

 6.035 1.33567 3.5700 ٌؼضص ٌذيَّ ِثذأ اٌّشاٚسج ِغ أفشاد أعشذً. 55

 7.323 0.76281 3.3950 خشٌٓ.ًٌَّٕ ٌذيَّ أٍّ٘ح ِشاػاج شؼٛس ا 56

 10.885 0.86401 3.6650 ٌذثًٕ ػٍى خفض صٛخ اٌّزٌاع ِٕؼاً ٌْزاء اٌجٍشاْ. 57

58 
 ٌشجؼًٕ ػٍى اٌذذٌس تصٛخ ِٕخفض ِذافظح ػٍى

 شؼٛس صِلائً اٌذاسعٍٓ.
3.4650 0.92360 7.120 

59 
ٌذثًٕ ػٍى ذٍثٍح أِش اٌٛاٌذٌٓ ٚطاػرٙا فً ِا لا 

 ٌغضة الله.
4.5900 0.60309 37.285 

 24.222 0.64807 4.1100 ٌشغثًٕ فً اٌمٍاَ تصٍح اٌشدُ ٚأْ أدغٓ اٌٍُٙ. 61

 12.792 1.23825 4.1200 .ٚاٌشرُ، فٙزا خٍك عًءغة اٌ ػٓأً ٌٕٙ 66

 10.491 1.13906 3.8450 اد تأْ سضى الله فً سضى اٌٛاٌذٌٓ.مٌغشط ٌذيَّ الاػر 62

 43.588 0.49965 4.5400 ٌذثًٕ ػٍى الاٌرضاَ تّٛاػٍذ اٌٍَٛ اٌذساعً. 63

 4.987 1.13421 3.4000 ٌشجؼًٕ ػٍى اٌّذافظح ػٍى ِشافك اٌّذسعح. 64

 0.085 1.11071 2.3500 سعً.ٌذثًٕ ػٍى اعرغلاي اٌٛلد خاسج اٌذٚاَ اٌّذ 65

 22.297 0.88481 4.3950 ٌذثًٕ ػٍى اٌرشذٍة ٚإٌظاَ. 66

 0.085 0.87338 2.6450 ٌشجؼًٕ ػٍى إوشاَ اٌضٍف. 67

 3.043- 1.25498 2.7300 ٌشجؼًٕ ػٍى تزي اٌّاي تغخاء ٌّغاػذج اٌّذراجٍٓ. 68

 6.314 1.19831 3.5350 ٌغشط ٌذيَّ دة الأفاق فً عثًٍ الله. 69

 0.085 0.83574 3.0050 ٌشجؼًٕ ػٍى اٌّشاسوح فً ذشٍغ جٕاصج اٌّغٍٍّٓ. 71
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T- test
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 ( 1ملحق ) ال

 أسماء السادة المحكمين الذين عرضت عليهم أدوات البحث

 هكاى العول التخصص الاسن ت

 وٍٍح اٌرشتٍح الاعاعٍح –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ ػاِح  أ.د. فاضً خًٍٍ إتشاٍُ٘ 1

 ح ٌٍؼٍَٛ أْغأٍحوٍٍح اٌرشتٍ –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ اٌفٍضٌاء أ.د. ػثذاٌشصاق ٌاعٍٓ ػثذالله 6

 وٍٍح اٌرشتٍح اِعاعٍح –جاِؼح اٌّٛصً  ػٍُ إٌفظ اٌرشتٛي أ.د. خشّاْ دغٓ ػًٍ 3

 وٍٍح اٌرشتٍح ٌٍؼٍَٛ أْغأٍح –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ اٌفٍضٌاء أ.د. أدّذ جٛ٘ش 6

 وٍٍح اٌرشتٍح اِعاعٍح –جاِؼح اٌّٛصً  لٍاط ٚذمٌُٛ أ.َ.د. أٔٛسلاعُ 5

 اٌؼٍَٛ اٌصشفح –وٍٍح اٌرشتٍح  –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ ػٍَٛ اٌذٍاج . أًِ فراح صٌذاْ اٌؼثاٌجًأ.َ.د 6



 من وجهة نةرهم ى حااظةة نون الابتدائي بم الصف الخامس  تلاموذ ىالاجتماعوة لددور المعلم في تنموة بعض القوم 

 رنا محف ظ و نسو رنا اكرم محمد علي

 

 696 

 وٍٍح اٌرشتٍح –جاِؼح اٌّغرٕصشٌح  ػٍُ إٌفظ اٌرشتٛي أ.َ.د. فاطّح ػثاط ِطٍه 7

 وٍٍح اٌرشتٍح اِعاعٍح –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ اٌٍغح اٌؼشتٍح أ.َ.د. فرذً طٗ ِشؼً 8

 وٍٍح اٌرشتٍح ٌٍؼٍَٛ أْغأٍح –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ اٌٍغح اٌؼشتٍح أ.َ.د. عٍف إعّاػًٍ اٌطائً 9

 وٍٍح اٌرشتٍح اِعاعٍح –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ اٌٍغح اٌؼشتٍح أ.َ. صٌٕح طٗ دغْٛ 18

 ِعاعٍحوٍٍح اٌرشتٍح ا –جاِؼح اٌّٛصً  طشائك ذذسٌظ اٌؼٍَٛ أ.َ. ٚصف ِٙذي ٌٛٔظ 11

 أ.َ. خٌٛح أدّذ محمد 16
طشائك ذذسٌظ اٌرشتٍح 

 اْعلاٍِح
 وٍٍح اٌرشتٍح الاعاعٍح –جاِؼح اٌّٛصً 

 ِذسعح اٌجٕائٓ ٌٍثٍٕٓ ِؼٍُ ِادج اٌؼٍَٛ اٌغٍذ ِصطفى محمد ػًٍ   13

 ِذسعح اٌشٍٙذ محمد اٌذسج ٌٍثٕاخ ِؼٍّح ِادج اٌؼٍَٛ اٌغٍذج ٘ثٗ ٔٛفً 16
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